
     

 
Zápis ze zasedání Komise pro výživu kojenců a malých dětí 

ze dne 25. září 2023  

Místo a čas konání: Ministerstvo zdravotnictví, Palackého nám. 375, Praha.14:00-16:00 

Přítomné členky a členové:  

Jméno a příjmení 

člena/ členky 
Instituce  Střet zájmů 

Hradecká Lucie  Odbor rovnosti žen a mužů 

Úřadu vlády ČR  

NE 

Hrdličková Kristýna  Národní ústav duševního zdraví  NE 

Jirásková Vlasta  Laktační poradkyně, nezávislá 

odbornice  

NE 

Jírová Jitka  Ústav zdravotnických informací a 

statistiky  

NE 

Koczó Pavel  Ministerstvo průmyslu a obchodu  NE 

Königsmarková Ivana  Unie porodních asistentek, z. s.  NE 

Kredbová Andrea  SpoKojení, z. s.  NE 

Linková Kateřina  Ministerstvo práce a sociálních věcí  NE 

Němečková Jana  Česká asociace dul z. s.  NE 

Pavlíková Markéta  Biostatistička, nezávislá odbornice  NE 

Pavlovic Josef (předseda)  Ministerstvo zdravotnictví (NAM)  NE 

Poloková Andrea  Mamila, o. z.  NE 

Plšková Ludmila  Svaz zdravotních pojišťoven ČR, 
z. s.  

NE 

Romanová Jana  Česká asociace sester, z. s.  NE 

Selinger Eliška  WHO Country Office Czech 
Republic  

NE 



Slavíková Silvie  Ministerstvo zdravotnictví (OVZ)  NE 

Šturma Jan  WHO Country Office Czech Republic  NE 

 

 

    



  Omluvené členky a členové:  

 

Jméno a příjmení 
člena/ členky 

Instituce  Střet zájmů 

Holomčík Radek  Ministerstvo zemědělství  NE 

Kudlová Eva  Hygienička, nezávislá odbornice  NE 

Luhanová Lenka  Státní zdravotní ústav  NE 

Macková Barbora  Státní zdravotní ústav  NE 

Matějovská Iveta  Ministerstvo zdravotnictví (CAU)  NE 

Menšíková Milada  Ministerstvo zdravotnictví (OZP)  NE 

Pešková Zdeňka  Ministerstvo zdravotnictví (OLZP)  NE 

Topinková Michaela  Přirozené kojení  NE 

 

Hosté/hostky:  
 

Jméno a příjmení 
hosta/ hostky 

Instituce  Střet zájmů 

Dadová Monika Tlumočnice NE 

Majerčíková Aneta  Ministerstvo zdravotnictví (NAM)  NE 

Mucaj Dafina UNICEF NE 

 
Za sekretariát Komise pro výživu kojenců a malých dětí: B. Malíková 

  



 

Program jednání Komise pro výživu kojenců a malých dětí  
dne 25. září 

1. Úvod, zahájení jednání a schválení programu  předseda Komise 

2. Roční plán práce a plán práce na 5 let  tajemnice Komise 

 3. Shrnutí práce Pracovní skupiny k přípravě Strategie 
k implementaci programu Světové zdravotnické organizace a 
UNICEF Baby-friendly Hospital Initiative 2018 v České republice  

L. Hradecká 

 4. Informace o Globálním kongresu Světové zdravotnické 
organizace a UNICEF k implementaci Mezinárodního kodexu 
marketingu náhrad mateřského mléka  

předseda Komise, 
A. Majerčíková 

5. Aktuální stav implementace Mezinárodního kodexu marketingu 
náhrad mateřského mléka v ČR  

L. Hradecká, P. Koczó 

 6. Vvytvoření pracovní skupiny k úkolu 4.6.9 ze Strategie rovnosti 
žen a mužů na léta 2021-2030: Omezit nevhodnou propagaci 
náhrad mateřského mléka, lahví a šidítek na veřejnosti, mezi 
zdravotníky a zdravotnicemi   

S. Slavíková 

 7. Různé  členky a členové Komise 

 

 

  1. Úvod, zahájení jednání, schválení programu  

Jednání zahájil a vedl předseda J. Pavlovic. Přivítal přítomné a představil doktorku Barboru 

Malíkovou, která nahradila Veroniku Hažlinskou na pozici tajemnice Komise. Dále předseda přivítal 

novou členku Komise, Dafinu Mucaj z místní pobočky UNICEF (specialistka na oblast zdravotnictví). 

Spolu s tajemnicí provedl kontrolu usnášeníschopnosti Komise a konstatoval, že Komise je 

usnášeníschopná (přítomno bylo 17 z 27 členů). Předseda upozornil přítomné, že za účelem 

vytvoření zápisu je jednání Komise nahráváno. 

Tajemnice Komise provedla kontrolu střetu zájmů, nikdo z přítomných nový střet zájmů nedeklaroval. 

Předseda uvedl, že Komise byla upozorněna na střet zájmů České gynekologické a porodnické 

společností, sejde se tedy s MUDr. Kacerovským a do příštího zasedání Komise s ním tuto otázku 

projedná. 

Předseda seznámil přítomné s programem jednání Komise a zahájil hlasování o programu jednání.  

PRO 17, PROTI 0, ZDRŽEL SE 0  

Program jednání byl jednomyslně schválen.  

 

  



2. Roční plán práce, plán práce na pět let  
  

Předseda předal slovo tajemnici. Tajemnice představila Roční plán práce a Plán práce na pět let, 

které byly všem zaslány spolu s pozvánkou. 

 

Roční plán práce: 

● Poskytování součinnosti a metodického vedení při naplňování Strategie 

k implementaci programu Světové zdravotnické organizace a UNICEF Baby-friendly Hospital 

Initiative 2018 (dále jako “BfHI 2018”) v České republice včetně zpracování komunikačního 

manuálu  BfHI 2018 a přípravu materiálů na NZIP (Národní zdravotnický informační portál), 

● Podpora rozvoje bank a sběren mateřského mléka, 

● Revize předpisů k zajištění bezpečné přípravy, podání a skladování komerční umělé výživy, 

● Součinnost na vzdělávání k podpoře kojení a bezpečné přípravě, podání a skladování 

komerční umělé výživy a na tvorbě vzdělávacích materiálů 

● Účast na mezirezortním připomínkovém řízení k vládní novele zákona č. 40/1995 Sb., 

o regulaci reklamy, 

● Metodické vedení poskytovatelům zdravotních služeb, 

● Monitoring naplňování Strategie k implementaci programu Světové zdravotnické organizace 

a UNICEF Baby-friendly Hospital Initiative 2018 v České republice. 

 

Plán práce na pět let: 

● Poskytování součinnosti a metodického vedení při naplňování Strategie 

k implementaci programu Světové zdravotnické organizace a UNICEF Baby-friendly Hospital 

Initiative 2018 (dále jako “BfHI 2018”) v České republice včetně zpracování komunikačního 

manuálu  BfHI 2018 a přípravu materiálů na NZIP, 

● Metodické vedení poskytovatelům zdravotních služeb, včetně návazné péče u PLDD (praktičtí 

lékaři pro děti a dorost), 

● Implementace Mezinárodního kodexu marketingu náhrad mateřského mléka a navazujících 

rezolucí WHA (World Health Assembly), včetně chystané rezoluce o digitálním marketingu, 

● Monitoring naplňování Strategie k implementaci programu Světové zdravotnické organizace 

a UNICEF Baby-friendly Hospital Initiative 2018 v České republice (dále jako “Strategie”), 

● Zajištění a zveřejnění překladů nových relevantních materiálů WHO a UNICEF týkajících 

se implementace programu BfHI 2018 a Mezinárodního kodexu marketingu náhrad 

mateřského mléka a navazujících rezolucí WHA. 

 

L. Hradecká vznesla návrh na doplnění Plánu práce na pět let: využít prostředky z fondů EU 

pro implementaci Strategie, např. podporu výstavby infrastruktury sběren a bank mateřského mléka. 

J. Šturma: oslovil D. Mucaj stran spolupráce WHO a UNICEF k podpoře financování Strategie. 

  

L. Plšková vznesla dotaz na certifikaci nemocnic v rámci programu Baby-friendly Hospital Initiative: 

jak se bude nakládat s certifikátem zařízení, která byla certifikovaná před schválením Strategie, 

budou muset projít žádostí o certifikaci znovu? Předseda odpověděl, že certifikace a následná 

recertifikace má být kontinuálním procesem evaluace nemocnic. Cílem je nastavit systém recertifikací 

tak, aby zařízení nezůstávala jen u jednorázové certifikace. U všech zařízení se tak počítá s novou 

žádostí o certifikát, neboť od roku 2018 došlo k výrazným rozdílům díky zpracování Strategie. A. 

Poloková pojmenovala nutnost definice statistických údajů, které je potřeba sbírat pro vyhodnocování 

fungování programu BfHI, a připomněla požadavek na sběr statistických dat ze strany WHO stran 

výživy dětí do věku dvou let. L. Plšková se zeptala, k čemu data vztahujeme: ve světě se vztahují k 

dětem narozeným z fyziologických porodů, data předestřená zde v Komisi evidentně zahrnují i porody 

nefyziologické (nedonošenci, operativní porody) a požádala o upřesnění. A. Majerčíková reagovala, 

že toto je zohledněno v datech získaných z ÚZISu, Komise se k tomu dostane v bodu jednání 3. 



Shrnutí práce Pracovní skupiny k přípravě Strategie k implementaci programu Světové zdravotnické 

organizace a UNICEF Baby-friendly Hospital Initiative 2018 v České republice. Sběr dat je součást 

Strategie, bylo by dobré dopsat k němu obecnější část na základě Doporučení Úřadu vlády z prosince 

2022. M. Pavlíková navrhla, aby datové sady byly součástí Ročního plánu práce i Plánu práce na pět 

let. Důležité je definovat položky, které chce Komise sledovat, obzvlášť u starších dětí (v porodnicích 

sběr dat jakž takž probíhá), u starších dětí se data sbírají od praktiků formou výkazů, nicméně 

výsledky nejsou valné. Vznikla poptávka po změně výkazů tak, aby byla k dispozici dobře a jednotně 

definovaná data. 

  

Předseda ukončil rozpravu a navrhl hlasovat o návrhu usnesení. 

  

Usnesení č. 2/2023:  

  

(1) Komise schvaluje plán práce na rok 2024.   

  

(2) Komise schvaluje plán práce na období 2024-2028. 

  

Výsledek hlasování: 17 PRO, 0 PROTI, 0 SE ZDRŽEL(A). Usnesení bylo přijato.  
 

 3.  Shrnutí práce Pracovní skupiny k přípravě Strategie k implementaci programu 

Světové zdravotnické organizace a UNICEF Baby-friendly Hospital Initiative 2018 

v České republice  

 

Předseda uvedl třetí bod jednání, shrnutí práce Pracovní skupiny k programu Baby-friendly Hospital 

Initiative 2018 v České republice (dále jako “Pracovní skupina”). K tomuto bodu všichni obdrželi 

překlad prováděcích pokynů k programu. Předseda předal slovo L. Hradecké.  

 

L. Hradecká představila prezentaci “Činnost pracovní skupiny k přípravě Strategie Baby-friendly 

Hospital Initiative 2018 v České republice”, která bude přiložena jako součást zápisu. V prezentaci 

představila jednotlivá jednání Pracovní skupiny, strukturu Strategie a také některé dokumenty 

UNICEF, které Prac. skupina pro svou činnost přeložila z Aj (díky velkému úsilí A. Majerčíkové 

a ve spolupráci s WHO): 

- Implementation Guidance: Protecting, promoting and supporting breastfeeding in facilities 

providing maternity and newborn services1 

- Protecting, promoting and supporting breastfeeding: The Baby-friendly Hospital Initiative 

for small, sick and preterm newborns2 

 

Na závěr prezentace vysvětlila původní ambiciózní harmonogram práce na Strategii a uvedla, 

že za Pracovní skupinu požádala o spojení vnitřního a vnějšího připomínkového řízení k materiálu, 

aby mohl být (materiál) do konce kalendářního roku předložen k projednání na Vládě ČR. V Pracovní 

skupině jsou prostřednictvím svých zaměstnanců zastoupené různé útvary ministerstva zdravotnictví 

a materiál tak nebude pro jednotlivé útvary ministerstva novinkou. 

 

Následovala prezentace A. Majerčíkové “Data pro BfHI z ÚZIS”, ÚZIS poskytl data Pracovní skupině 

tak, aby mohla sestavit a vyhodnotit všechny indikátory dle požadavků Strategie. A. Majerčíková 

upozornila, že data pro BfHI se vyhodnocovala obtížně vzhledem ke způsobu, jakým byla do roku 

 
1 Dostupné on-line z https://www.unicef.org/media/95191/file/Baby-friendly-hospital-initiative-implementation-

guidance-2018.pdf 
2 Dostupné on-line z https://bfhi.org.au/wp-content/uploads/2020/09/The-BFHI-for-small-sick-and-pre-term-

newborns-1.pdf 

https://www.unicef.org/media/95191/file/Baby-friendly-hospital-initiative-implementation-guidance-2018.pdf
https://www.unicef.org/media/95191/file/Baby-friendly-hospital-initiative-implementation-guidance-2018.pdf
https://bfhi.org.au/wp-content/uploads/2020/09/The-BFHI-for-small-sick-and-pre-term-newborns-1.pdf
https://bfhi.org.au/wp-content/uploads/2020/09/The-BFHI-for-small-sick-and-pre-term-newborns-1.pdf


2020 sbírána. V roce 2020 totiž došlo ke změně indikátorů a zpřesnil se požadavek na sběr dat: nově 

se sledovalo, zda dítě do okamžiku propuštění z porodnice nedostalo dokrm (do r. 2020 se toto 

sledovalo u dítěte až od okamžiku propuštění z porodnice). V roce 2022 proběhla další změna 

indikátorů: od r. 2022 se sleduje, jakým způsobem je dítě vyživováno v okamžiku propuštění z 

porodnice s tím, že zůstal pojem “výlučné kojení”. Z toho vyplývá, že nejlépe se sledují a vyhodnocují 

data za roky 2020 a 2021. Sledovala se data z první a poslední zprávy z porodnice, přičemž Pracovní 

skupina zjistila, že mezi daty z těchto dvou zpráv není velký statistický rozdíl.  Pro kontext k 

sentinelovému indikátoru: BfHI certifikovaná porodnice jej má mít alespoň ve výši 80 %. 

L. Plšková se zeptala, zda jsou zahrnuty případy, kdy se ukončuje kojení z titulu indikace. A. 

Majerčíková uvedla, že BfHI stanovila minimum sentinelového indikátoru na 80 % právě proto, 

že zbylých 20 % se počítá na tyto různé případy: ukončení kojení z titulu indikace apod. J. Jírová 

měla technickou poznámku ke sběru dat: nemocnice reagují s určitým zpožděním na  každou 

metodickou změnu sběru dat; změna z roku 2020, která zpodrobnila hlášení o kojení, nebyla 

nemocnicemi přijata úplně kladně (vyžadovala velkou změnu ve vyplňování dotazníků), výsledky tedy 

mohly být poznamenány změnou. Když se definice metodiky sběru dat měnila co dva roky, vždy 

nějakou dobu trvalo, než lékaři přešli na novou metodiku. To mohlo ovlivnit představená data za roky 

2019 - 2021 za jednotlivé kraje. A. Majerčíková reagovala, že plné kojení dlouhodobě klesalo a dá se 

předpokládat, že trend pokračoval vzdor změně metodiky.  Předseda Komise nabídl, že pokud by 

měli členové a členky Komise zájem o další data vztahující se k porodnicím, jsou k dispozici na 

Národním zdravotním informačním portálu (www.nzip.cz) a tlumočil informaci od profesora Ladislava 

Duška, ředitele ÚZIS, že za rok 2023 je v plánu zveřejnit ještě větší množství dat. I. Königsmarkovou 

zajímalo, jak se ověřuje správnost vykazování statistických dat, byla překvapena číslem v prezentaci 

u Ústavu pro péči o matku a dítě - na základě své osobní zkušenosti u rodiček se často setkává s 

dokrmováním dětí, které byly porozeny v tomto zařízení. J. Jírová uvedla, že konkrétní data o výživě 

dětí ověřit nelze. Předseda doplnil, že nejpřesnější data jsou ta, která jsou poskytována z NISu 

(nemocniční informační systém) a dále zmínil návrh novely Zákona č. 48/1997 o veřejném zdravotním 

pojištění, kdy mezirezortní připomínkové řízení bude probíhat pravděpodobně na začátku roku 2024. 

V. Jirásková položila dotaz, jak se hodnotí dítě přiložené k prsu do hodiny po porodu: jde 

o nepřerušovaný hodinový kontakt skin to skin s matkou, nebo je dítě zabalené do peřinky a může 

jej přikládat i dětská sestra? A. Majerčíková odpověděla, že indikátorů je více, viz. zaslané prováděcí 

pokyny. Nicméně v ČR se hodnotí iniciace kojení do hodiny po porodu. 

 

A. Majerčíková dále představila prezentaci “Výsledky dotazníkového šetření z porodnic”. V červenci 

byl sestaven dotazník, který byl rozeslán prvotně do Fakultní nemocnice Brno, Fakultní nemocnice 

Olomouc a Nemocnice Havířov. Na základě připomínek těchto tří pracovišť byl dotazník upraven 

a následně v srpnu rozeslán do všech porodnic v ČR. Odpovědi se podařilo získat ze 48 porodnic 

z počtu 87. K dotazníku byla přiložena tabulka spotřeby komerční umělé výživy, kterou velmi 

podrobně vyplnilo 28 pracovišť, tj. přibližně ⅓ porodnic. Dotazníkové šetření se týkalo let 2019 - 2022.  

Pracovní skupina ještě zpracovává data stran spotřeby komerční umělé výživy v porodnicích, 

výstupem bude, kolik mililitrů komerční umělé výživy vyjde na jedno dítě = bude sloužit jako indikátor 

pro vyhodnocení, jak to v konkrétní nemocnici s komerční umělou výživou funguje. Dosud z dat ÚZISu 

vyplývalo, zda nemocnice podala novorozenci dokrm, ale ne kolik toho dokrmu bylo. 

 

M. Pavlíková položila dotaz na korelaci sponzorských aktivit s typem zařízení: malá zařízení (okresní 

nemocnice s nižším počtem porodů) v porovnání s velkými zařízeními. A. Majerčíková odpověděla, 

že ve větších nemocnicích se jednalo o vyšší dary. M. Pavlíková podotkla, že nemocnice přijímaly 

dary na běžný provoz, což považuje za varující. Je tedy potřeba podpořit porodnici tak, aby mohla 

sponzorské dary odmítnout. L. Hradecká podotkla, že sestavení dotazníku bylo poměrně náročným 

úkolem, dotazník byl sestaven s cílem získat co nejreprezentativnější data a poděkovala všem z 

Pracovní skupiny, kteří se na něm podíleli. A. Poloková doplnila, že primárním cílem k sestavení 

dotazníku bylo zjistit potenciální náklady, které se váží na implementaci Strategie. 

http://www.nzip.cz/


 

Předseda ukončil rozpravu k tomuto bodu.  

4. Informace o Globálním kongresu Světové zdravotnické organizace a UNICEF 

k implementaci Mezinárodního kodexu marketingu náhrad mateřského mléka  

 
Předseda otevřel čtvrtý bod jednání. V červnu se spolu s magistrou Majerčíkovou zúčastnil za Českou 

republiku třídenního Globálního kongresu WHO a UNICEF k implementaci Mezinárodního kodexu 

marketingu náhrad mateřského mléka (dále jen “Kodex”). Česká delegace byla pochválena za 

existenci této Komise, která naplňuje představu WHO o deklaraci střetu zájmů. Předseda předal slovo 

A. Majerčíkové.  

Následovala prezentace A. Majerčíkové “Globální kongres WHO a UNICEF k implementaci 

Mezinárodního kodexu marketingu náhrad mateřského mléka”. Kongres proběhl 20. - 22. června 

v Ženevě za účasti více než 500 delegátů ze 130 zemí. Účast byla podmíněná vyplněním deklarace 

o střetu zájmů u každého delegáta, s ohledem na projednávaná citlivá témata (vypořádávání 

se jednotlivých zemí s lobbingem výrobců komerční mléčné výživy) byli novináři přítomni pouze 

na zahájení kongresu. Cílem kongresu bylo poskytnout členským státům know-how, metodickou 

pomoc a příklady dobré praxe k omezení vlivu průmyslu dětské výživy na státní správu, zdravotníky 

a veřejnost a dále vytvoření seznam konkrétních střednědobých kroků k důslednější implementaci 

Kodexu. UNICEF a WHO představily data korelace Kodexu s počtem výlučně kojených dětí 

v jednotlivých členských státech. 

Závěrem kongresu byl konsensus na tom, že průmyslu dětské výživy by nemělo být umožněno: 

- propagovat své výrobky v rozporu s Kodexem 

- zapojovat se do tvorby právních předpisů, přípravy a provádění výživových programů ani 

do jejich vyhodnocování 

- spolupracovat se státní správou, zdravotníky a zdravotnicemi a neziskovými organizacemi (a 

jakákoliv komunikace by měla být transparentně zdokumentována). 

Ve vztahu k evropskému regionu zaznělo, že příslušná evropská nařízení nejsou dostatečná: 

při posledním hodnocení implementace Kodexu ze strany WHO/UNICEF/IBFAN v roce 2022 získala 

evropská legislativa 32 ze 100 bodů. (Naopak některé rozvojové státy mají mnohem robustnější 

podporu kojení a implementace Kodexu se jim daří lépe, skor na plný počet bodů, např. Indie.) 

 

Nové dokumenty vydané WHO/UNICEF (a doporučené k přečtení): 

- WHO/UNICEF informační nóta poskytující vysvětlení k problematice sponzorství odborných 

a vědeckých setkání zdravotníků a zdravotnic ze strany společností, které prodávají potraviny 

pro novorozence/kojence a malé děti3 

- UNICEF: Co bych měl/a vědět o Kodexu: Návod k implementaci Kodexu, jeho dodržování a 

identifikace jeho porušení4 

- UNICEF: Ochrana novorozenců a malých dětí přes zásahy průmyslu a střety zájmů5  

- WHO/UNICEF: Jak chránit děti před škodlivými dopady marketingu výživy6 

- UNICEF: Jak vstupovat do kontaktu s komerčními společnostmi7  

  

 
3 Dostupné on-line z 2023_06_13_WHOInformationNoteSponsorship_PUB[39] 
4 Dostupné on-line z file (globalbreastfeedingcollective.org) 
5 Dostupné on-line z https://www.globalbreastfeedingcollective.org/media/2126/file 
6 Dostupné on-line z https://www.unicef.org/media/142621/file/UNICEF-

WHO%20Toolkit%20to%20Protect%20Children%20from%20the%20Harmful%20Impact%20of%20Food%20
Marketing.pdf 
7 Dostupné on-line z 

https://www.unicef.org/media/142056/file/Programme%20Guidance%20on%20Engagement%20with%20the
%20Food%20and%20Beverage%20Industry.pdf 

https://iris.who.int/bitstream/handle/10665/369451/9789240074422-eng.pdf
https://www.globalbreastfeedingcollective.org/media/2121/file
https://www.globalbreastfeedingcollective.org/media/2126/file
https://www.unicef.org/media/142621/file/UNICEF-WHO%20Toolkit%20to%20Protect%20Children%20from%20the%20Harmful%20Impact%20of%20Food%20Marketing.pdf
https://www.unicef.org/media/142621/file/UNICEF-WHO%20Toolkit%20to%20Protect%20Children%20from%20the%20Harmful%20Impact%20of%20Food%20Marketing.pdf
https://www.unicef.org/media/142621/file/UNICEF-WHO%20Toolkit%20to%20Protect%20Children%20from%20the%20Harmful%20Impact%20of%20Food%20Marketing.pdf
https://www.unicef.org/media/142056/file/Programme%20Guidance%20on%20Engagement%20with%20the%20Food%20and%20Beverage%20Industry.pdf
https://www.unicef.org/media/142056/file/Programme%20Guidance%20on%20Engagement%20with%20the%20Food%20and%20Beverage%20Industry.pdf


V rozpravě A. Kredbová vznesla dotaz na možnost překladu výše zmíněných materiálů, J. Šturma 

reagoval, že se spojí s UNICEF a zjistí možnosti (překážkou je, že čeština nepatří mezi oficiální jazyky 

WHO). 

 

Předseda ukončil rozpravu k tomuto bodu. 

 

5. Aktuální stav implementace Mezinárodního kodexu marketingu náhrad 

mateřského mléka v ČR  

 

Předseda otevřel pátý bod jednání, stav implementace Kodexu. Na úvod požádal paní magistru 

Hradeckou o stručnou informaci k “Doporučení Rady vlády pro rovnost žen a mužů ke 40. výročí 

přijetí Mezinárodního kodexu marketingu náhrad mateřského mléka”.  

 

L. Hradecká představila historii dokumentu “Doporučení Rady vlády pro rovnost žen a mužů ke 40. 

výročí přijetí Mezinárodního kodexu marketingu náhrad mateřského mléka”. Materiál má Vláda ČR 

projednat 27. září 2023, vznikl na platformě Pracovní skupiny k porodnictví při Radě vlády pro rovnost 

žen a mužů na Úřadu vlády, autorkou je místopředsedkyně této prac. skupiny A. Majerčíková. Delší 

diskuze se v materiálu týkala dozorového orgánu, nakonec byl přijat kompromis na jednání za účasti 

P. Koczó a S. Slavíkové. P. Koczó doplnil, že Ministerstvo průmyslu a obchodu (dále jako “MPO”) 

usilovalo o to, aby dozorovým orgánem nebyly krajské živnostenské úřady, ale úřad spadající pod 

Ministerstvo zdravotnictví (dále jako “MZ) s ohledem na problematiku věci. Dále informoval, že na 

žádost pana náměstka (zastupujícího ředitele) Muřického chystá MPO kulatý stůl zahrnující 

podnikatelské subjekty (zástupci Potravinářské komory, Hospodářské komory, Svazu obchodu a 

cestovního ruchu ČR, Svazu průmyslu a dopravy a Asociace Public Relations) na téma novela 

zákona o regulaci reklamy. Má se uskutečnit 10. října 2023, pozváni jsou za MZ M. Fošum, ředitel 

Odboru ochrany veřejného zdraví Ministerstva zdravotnictví a S. Slavíková. Až posléze bude materiál 

předložen do vnitrorezortního připomínkového řízení, též se čeká na vládní usnesení, kterým bude 

MPO úkol zadán. L. Hradecká reagovala, že vládní usnesení již existuje z roku 2021, nicméně 

chystané usnesení už bude adresováno pro MPO. P. Koczó odpověděl, že pro ministerstva jsou 

závazné úkoly schválené přímo v usnesení Vlády ČR, nikoliv v jeho přílohách. Předseda projevil 

zájem o účast na kulatém stole, oficiálně pozvánku nedostal a P. Koczó o ni požádal. Upozornil, že 

v Kodexu je doporučeno nezapojovat podnikatelské subjekty do přípravy legislativy pro implementaci 

Kodexu, ostatně těžko budou chtít (podnikatelé) regulovat sami sebe. L. Hradecká uvedla, že v 

souvislosti s požadavky Kodexu je kulatý stůl problematický a zeptala se na výstupy z jednání a jejich 

transparentnost. P. Koczó reagoval, že obavy chápe, zatím nemá o jednání prakticky žádné 

informace, je chystané výhradně pro podnikatelský sektor na základě reakce podnikatelských 

subjektů na zjištění, že se chystá regulace reklamy nad rámec nařízení EU. L. Hradecká reagovala, 

že jde o nevyžádané jednání s prvky lobbingu. J. Šturma reagoval, že již od roku 1948, kdy 

Československo vstoupilo do WHO, je ČR vázána mezinárodními úmluvami a závazky, ke kterým 

přistoupila. Předseda navrhl přijmout usnesení Komise ke konání kulatého stolu per rollam a zároveň 

své zmocnění k účasti na něm za Komisi. 

Poté uzavřel rozpravu k tomuto bodu.  

6. Návrh změny gesce a vytvoření pracovní skupiny k úkolu 4.6.9 ze Strategie rovnosti 
žen a mužů na léta 2021-2030: Omezit nevhodnou propagaci náhrad mateřského 
mléka, lahví a šidítek na veřejnosti, mezi zdravotníky a zdravotnicemi   
 

Předseda uvedl šestý bod programu jednání. Ten byl přeložen z minulého jednání Komise, kde paní 

inženýrka Slavíková z Odboru ochrany veřejného zdraví požádala o změnu vnitřní gesce k úkolu 4.6.9 

ze Strategie rovnosti žen a mužů na léta 2021-2030.  

 



S. Slavíková uvedla, že jde o vytvoření metodického pokynu pro zdravotnická zařízení, který má vést 

k ukončení nevhodné propagace náhrad mateřského mléka, lahví a šidítek a dodržování Kodexu. Po 

jednání s předsedou Komise se shodli, že návrh vytvoří sekce hlavní hygieničky formou 

jednoduchého dopisu (s odkazem na Kodex). Předseda uvedl, že Komise má být do tvorby tohoto 

metodického manuálu oficiálně zapojena. 

 

Předseda definoval úkol: Komise poskytne součinnost a podporu Oddělení přímo řízených 

organizací MZ při vytvoření metodického pokynu pro zdravotnická zařízení, který má vést 

k ukončení nevhodné propagace náhrad mateřského mléka, lahví a šidítek a dodržování Kodexu. 

 

Předseda ukončil rozpravu k tomuto bodu a otevřel poslední bod jednání. 

 

7.  Různé 

 

L. Hradecká se vrátila k bodu jednání č. 5, zmínila kulatý stůl na MPO a jednání s podnikatelskými 

subjekty označila jako vysoce problematické. Připomněla, že Komise je národním koordinačním 

orgánem ve věci výživy kojenců a malých dětí a měla by se k jednání na MPO oficiálně vyjádřit. 

M. Pavlíková navrhla poukázat na kulatý stůl s podnikatelskými subjekty bez transparentního výstupu 

jako na příklad špatné praxe. 

 

L. Hradecká připraví návrh usnesení, bude hlasováno per rollam. A. Poloková nabídla spolupráci, J. 

Šturma nabídl argumentaci vycházející z Kodexu, WHO ale do této diskuze nebude vstupovat a zdrží 

se hlasování. 

 

Tajemnice navrhla termín dalšího zasedání Komise na 28. listopadu 10:00 v budově Ministerstva 

zdravotnictví, Palackého 375, Praha 128  

 

Předseda poděkoval všem za účast a ukončil zasedání Komise pro výživu kojenců a malých dětí. 

Shrnutí úkolů pro sekretariát, členky/členy Komise a členky/členy Pracovní skupiny:  

1.   Rozeslat zápis ze zasedání Komise, potvrzení termínu příští Komise 

Zodpovídá: sekretariát Komise  

Termín: co nejdříve 

 

2. Poskytnout součinnost a podporu Sekci hlavní hygieničky při vytvoření metodického pokynu 

pro zdravotnická zařízení, který má vést k ukončení nevhodné propagace náhrad 

mateřského mléka, lahví a šidítek a dodržování Kodexu 

Zodpovídá: členky a členové komise 

Termín: průběžně dle potřeby 

 

Přílohy zápisu: 

1. Prezentace “Činnost pracovní skupiny k přípravě Strategie Baby-friendly Hospital Initiative 

2018 v České republice” 

2. Prezentace “Výsledky dotazníkového šetření z porodnic” 

3. Prezentace “Globální kongres WHO a UNICEF k implementaci Mezinárodního kodexu 

marketingu náhrad mateřského mléka” 

 

V Praze dne 25. září 2023  

Zapsala: Josefa Kolmanová, tajemnice Komise 

Komise Schválil: Josef Pavlovic, předseda Komise 


